

ESPAÑOLISME...?

He de reconeixer que no sé perquè estic escriuïnt i perquè em molesto. Si la gent en el fons està contenta. Tenim un president del govern que ha estat cap dirigent i ha signat els "Sagrados Principios del Movimiento", i a sobre l'ha elegit el poble!.

Perquè cridem doncs, si no tenim cap dret a fer-ho?.

Durant quarant anys hem estat lluitant contra la Dictadura del "Paquito". Un cop mort aquest "senyor" anem i votem a un dels representants del franquisme.... Bon sastre ha de tenir aquest bon home per a canviar de xacqua d'una manera tan perfecta!.

Però no parlem d'això, és massa trist parlar de coses que no tenen sentit d'existir. Parlem de Catalunya. M'agrada parlar d'allò pel que sempre he lluitat i pel que tanta gent ha mort o ha quedat inservible per aquesta vida tan dolça que ens ha tocat viure. Sí, perquè jo sé que ha estat molta i molt valenta aquesta gent, que la lluita mai no els cansa. Perquè, no tot ha canviat, companys. No encara.

Només heu de mirar el vostre entorn i comprovar-ho. No fa gaire temps, dos anys i mig, un tal Albert Boadella, director del grup teatral "Els Joglars" era tencat i amb ell, els components de tot el grup per representar una obra anomenada "La Torna". Us enre-cordeu d'això?. Lluitavem per la llibertat d'Expresió companys. Alguns dels components del grup han tingut que "emigrar" a França i encara són prohibitx a casa nostra. Com diria Lluís Llach:

"No és això companys, no és això
pel que varem plorar tants anhels,
pel que varem morir tantes flors..."

Avui encara ho veiem tot això, o sinó pregunteu-li a la Pilar Miró. Ha estat espedientada i prohibida per la seva pel·lícula històrica "El Crimen de Cuenca". Però, és que ni la història tenim dret a conèixer?. O dieu-li al Julio Cebrián que en pense ell de tot això....

No amics meus, no. No us creiu que Catalunya ja té el que sempre ha demanat. Encara no som lliures. Però tornem a tenir una Institució propia: LA GENERALITAT. La seva història no la coneixem pas, ens ha estat amagada, tant de temps, que quasibé l'havíem oblidada. Bé ho han fet aquests "espanyols" que quan han parlat de la Història d'Espanya, només han parlat de Castella, i oblidat Catalunya, com oblidat Euskadi o com oblidat els companys "galegos". Tots els que heu anat a l'escola ho sabeu això, com tam-

COOPERATIVISME

unos detalls psicològicos del porque se encontraban en ella todas las corrientes democráticas.

El primer organismo democrática y social que ha existido en S. Hilario, fue la "Sociedad de Roders". ¿Cuándo se fundó?... Mi padre, a los 20 años, fue inscrito con el carnet nº 14, y si hoy estuviera en vida hubiera pasado los 100 años de edad. Lo que da a pensar que debía ser uno de los primeros sindicatos del bosque de Cataluña, y se explica su temprana aparición por estar en contacto, debido al oficio, con el sindicato de "boters" de Reus, los cuales fueron unos de los primeros asociados de España por la influencia que dimanó la Primera Internacional a la década de 1870 sobre los derechos del hombre por una nueva sociedad. No pensar que en aquel entonces habían en S. Hilario anarquistas, socialistas, comunistas y que se más... Aquellos humanos se habían agrupado en aquella diminuta sociedad porque se sentían hermanos en la miseria y por sentirse hombres. Y supusieron ser Hombres "Todo un Hombre" como dijo Unamuno. Necesitaban serlo, pues eran despedidos de sus trabajos y señalados como peligrosos. Sólo una moral inquebrantable de aquellos, casi todos analfabetos, pudo medirse con el tiempo, por la Divisa de la asociación: "Honrado y Trabajados", rompieron con el cerco de los absolutistas, se les abrieron las puertas del trabajo en las propiedades que los amos no habían perdido del todo los sentimientos humanos. Pero cuanto más crecía la "Sociedad de Roders" más armas ponían en juego los caciques y fomentaban el esquirolaje (S. Hilario era el pueblo de los contornos que tenía más) aprovechando la miseria de muchas familias numerosas y de desgraciados trabajadores que se doblegaban por un mísero sueldo, trabajando hasta el agotamiento.

Sin embargo, el reto estaba echado. Dos fuerzas se encontraron. El explotado y el explotador estaban cara a cara, aunque fuera con fuerzas desiguales. Pero cuanto más cerraba el cacique, más los que querían la justicia se agrupaban. De este proceder nace la Cooperativa, y nace con el mismo amor y lealtad que se engendra la "Sociedad de Roders", ya que si no son solamente ellos, son estos trabajadores del bosque la fuerza de su progreso.